
 
 
  
 

1 
 

 

REFERAT 
Bestyrelsesmøde Nordsøen Oceanarium 
Afholdt fredag den 8. december 2023 

Deltagere:  

Jørgen Christensen 
Rikke Mølgaard 
Rasmus Antoft 
Niels Axel Nielsen DELTOG VIA TEAMS 
Claus Nielsen 
Sven Bertelsen 
Gitte Bundgaard Andersen 
Morten Ørum Sørensen 
Bettina Hedeby Madsen (Observatør, Hjørring Kommune) 
 
Direktion:   Karl Henrik Laursen (KHL) 
Akvarieafdeling: Kristina Ydesen, Biolog og Udviklingschef, deltager under pkt. 3d 
Akvarieafdeling: Martin Riis, Akvariemester, deltager under pkt. 3d 
Referent:   Martin Eriksen  
 

 
Bilag, som var medsendt dagsordenen: 

1/ Gæstetal uge 47  
2a/  NO Perioderegnskab - 30.09.2023 
2b/ NO Prognose 2023 - 31.11.2023 
3/  NO Strategiplan 2015 - 2025   
4/  Tidligere bestyrelsesbeslutninger om NOs fremtidige strategi 
5/  Gæsteundersøgelse udvalgte Benchmark 2023 
6/ Gæsteundersøgelse udvalgte sammenligning 2021-2023 
7/ Nye vurderingskriterier for statsstøtte 
8a/  NF Perioderegnskab - 30.09.2023 
8b/ NF Prognose 2023 - 30.09.2023 
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Dagsorden 
 
1. Godkendelse af dagsorden 

 
Formand Jørgen Christensen bød bestyrelsen velkommen til dagens bestyrelsesmøde.  
 
Bestyrelsen godkendte dagsordenen uden bemærkninger. 
 
 

2. Meddelelser fra mødeleder og direktør 
 

a. Mødeleder 
 
Se lukket referat.  
 

b. Direktør 
 
Se lukket referat. 
 

 
3. Nordsøen Oceanarium 

 
a. Status for gæstetal 

 
KHL gav en orientering om status for NO’s gæstetal. NO har netop rundet 193.000 gæster 
og ligger således over sidste års besøgstal. Det forventes, at årsresultatet lander et sted i 
omegnen af 195.000 gæster for året. 
 
Bestyrelsen besluttede, 
 
-at tage gæstetallene til efterretning. 
 
 

b. Perioderegnskab og prognose for 2023 
 
KHL orienterede bestyrelsen om historiske gode regnskabstal. Prognosen viser et forventet 
overskud på 4,0 mio. kr. med en egenkapital i NO på 17 mio. kr. Der er både luft og 
råderum til fremtidig udvikling og investeringer. 
 
Bestyrelsen besluttede, 
 
-at godkende perioderegnskab og prognose. 
 
 

c. Indgåelse af aftale med Aalborg Kommune om 40 forløb i Skoletjenesten 
 
KHL orienterede om en stor aftale, der er landet i Skoletjenesten. Der er aftalt 40 forløb 
med Aalborg Kommune, der afvikles over 20 dage i foråret 2024. Aftalen ligger på den 
gode side af 100.000 kr. 
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Vores skoletjeneste med skolekonsulent Anders Østerby er anerkendt og har et rigtig godt 
ry, ikke bare lokalt men også på landsplan. 
 
KHL orienterede derudover om, at vi er i processen med ansættelse af en ny konsulent i 
samarbejde med Hjørring Kommune. Der har været seks ansøgere til samtale og heraf 
udvalgt to, der skal til en sidste samtale. Den nye konsulent skal starte 1. februar og har to 
måneders overlap med Anders Østerby.  
 
Bestyrelsen besluttede, 
 
-at tage orienteringen til efterretning. 
 
 

d. Nordsøen Oceanarium’s fremtidige strategi, formidlingsplatform, arbejdsgrundlag, 
mv. 
 
Formanden indledte dette punkt med at understrege, at bestyrelsen ikke ønsker at tage 
beslutninger om strategiarbejdet, før der er en ny direktør på plads i NO, da denne 
naturligvis skal inddrages i processen fra start.  
 
KHL forklarede baggrunden for den præsentation han, Kristina Ydesen og Martin Riis ville 
give bestyrelsen. Præsentationen skal give et indblik i, hvordan et zoologisk anlæg driftes, 
hvor man står og hvad fremtiden bringer. Udgangspunktet er eksisterende vision, mission 
og strategi, som man stadig mener er aktuelle og holdbare. Der skal dog mere energi i 
strategiplanens handlingsplaner, som bestyrelsen tidligere har påpeget. Derudover ligger 
ZOO-rådets seneste anbefalinger samt nye tendenser også til grund for overvejelserne bag 
den fremtidige udvikling i NO. 
 
KY gennemgik, hvorledes NO som zoologisk anlæg har relationer til Fødevarestyrelsen og 
Rådet for zoologiske anlæg, som er de officielle tilsynsmyndigheder. Det er disse instanser, 
som vurderer og bedømmer NO ud fra givne vilkår såsom dyresundhed, formidling, 
avlssamarbejder, naturbevaring og bidrag til forskning. Det er også herigennem, at NO får 
sit årlige statstilskud fra Kulturstyrelsen. 
 
KY kunne også fremlægge, at en ny dyresundhedslov vil kræve mere fokus fremadrettet. 
Der kommer også krav om implementering af dyrevelfærdsprotokoller. Loven kræver også 
en ny bekendtgørelse for zoologiske anlæg. 
 
MR kunne i sin præsentation supplere KY og forklare for bestyrelsen, at der internationalt 
er stor bevågenhed på dyr i fangenskab og de etiske overvejelser, dette medfører. Det er 
et tema, som NO er tvunget til at forholde sig til og indtænke i den fremtidige strategi og 
formidling. Her er zoologiske organisationer som DAZA og EAZA vigtige brikker. 
Skal man kunne forsvare at holde dyr i fangenskab, bliver emner som naturbevarelse, 
forskning og artsarbejdet, som vores hummerprojekt, vigtige emner i den fremtidige 
strategi. 
 
Bestyrelsen anerkender vigtigheden i, at man fremadrettet holder sig fuldt orienteret 
omkring temaet med dyrevelfærd- og etik i NO – og gerne bidrager til en hensigtsmæssig 
udvikling.  
 
KHL fortsatte præsentationen med oplæg til, at NO kan og bør involvere sig i 
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samfundsdebatten omkring fx havmiljø, der både har national og international 
opmærksomhed. Heri er flere relevante emner, der kunne have potentiale for projekter med 
NO involveret i. 
 
Bestyrelsen bemærkede, at man først og fremmest skal sælge billetter i NO og også sikre 
tilstrømningen af gæster det næste årti. Til dette kræves eventuelt en bedre indsigt i 
gæsternes behov og hvad de fremadrettet vil efterspørge med tendenserne indenfor 
bæredygtighed, etik og oplevelser. 
 
KY og KHL gennemgik afslutningsvis tanker om udvikling af NO’s formidlingsplatform, 
projekter, aktiviteter og en ny fysisk masterplan for indretning og wayfinding. 
 
Ovenstående præsentation er medsendt referat i PDF-format. 
 
Bestyrelsen besluttede, 
 
-at tage præsentationen til efterretning. 
-at nye initiativer ifm. strategi og fremtidig udvikling sættes i bero til ny direktør er ansat. 
 
 

e. Orientering 
 
Intet herunder. 
 
 

4. Tværgående emner 
 

a. Datoer for bestyrelsesmøder i 2024 
 
Bestyrelsen valgte torsdag d. 12. december som dato for årets sidste bestyrelsesmøde i 
2024. Nedenstående møderække for 2024 er derfor vedtaget.  
 
- 2. februar 
- 26. april (med regnskab for 2023) 
- 14. juni 
- 13. september 
- 25. oktober (med budget for 2025) 
- 12. december 2024 
 

 
5. Eventuelt 

 
Formanden orienterede bestyrelsen om, at både Rikke Mølgaard og Rasmus Antofts’ 
udpegningsperioder til bestyrelserne i NO og NF udløber med årets udgang. Han kunne dog 
samtidig meddele, at begge er villige til at tage en ny periode for de næste fire år. Det er Aalborg 
Universitet, der udpeger til deres bestyrelsespost jf. vedtægterne. 
 
En enig bestyrelse godkendte udpegningerne for en ny 4-årig periode for både Rikke Mølgaard og 
Rasmus Antoft. 
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(Rasmus Antoft har umiddelbart efter bestyrelsesmødet meddelt, at Aalborg Universitet officielt har 
genudpeget ham for en ny 4-årig periode som bestyrelsesmedlem i NO og NF). 
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Vores skoletjeneste med skolekonsulent Anders Østerby er anerkendt og har et rigtig godt 
ry, ikke bare lokalt men også på landsplan. 
 
KHL orienterede derudover om, at vi er i processen med ansættelse af en ny konsulent i 
samarbejde med Hjørring Kommune. Der har været seks ansøgere til samtale og heraf 
udvalgt to, der skal til en sidste samtale. Den nye konsulent skal starte 1. februar og har to 
måneders overlap med Anders Østerby.  
 
Bestyrelsen besluttede, 
 
-at tage orienteringen til efterretning. 
 
 


d. Nordsøen Oceanarium’s fremtidige strategi, formidlingsplatform, arbejdsgrundlag, 
mv. 
 
Formanden indledte dette punkt med at understrege, at bestyrelsen ikke ønsker at tage 
beslutninger om strategiarbejdet, før der er en ny direktør på plads i NO, da denne 
naturligvis skal inddrages i processen fra start.  
 
KHL forklarede baggrunden for den præsentation han, Kristina Ydesen og Martin Riis ville 
give bestyrelsen. Præsentationen skal give et indblik i, hvordan et zoologisk anlæg driftes, 
hvor man står og hvad fremtiden bringer. Udgangspunktet er eksisterende vision, mission 
og strategi, som man stadig mener er aktuelle og holdbare. Der skal dog mere energi i 
strategiplanens handlingsplaner, som bestyrelsen tidligere har påpeget. Derudover ligger 
ZOO-rådets seneste anbefalinger samt nye tendenser også til grund for overvejelserne bag 
den fremtidige udvikling i NO. 
 
KY gennemgik, hvorledes NO som zoologisk anlæg har relationer til Fødevarestyrelsen og 
Rådet for zoologiske anlæg, som er de officielle tilsynsmyndigheder. Det er disse instanser, 
som vurderer og bedømmer NO ud fra givne vilkår såsom dyresundhed, formidling, 
avlssamarbejder, naturbevaring og bidrag til forskning. Det er også herigennem, at NO får 
sit årlige statstilskud fra Kulturstyrelsen. 
 
KY kunne også fremlægge, at en ny dyresundhedslov vil kræve mere fokus fremadrettet. 
Der kommer også krav om implementering af dyrevelfærdsprotokoller. Loven kræver også 
en ny bekendtgørelse for zoologiske anlæg. 
 
MR kunne i sin præsentation supplere KY og forklare for bestyrelsen, at der internationalt 
er stor bevågenhed på dyr i fangenskab og de etiske overvejelser, dette medfører. Det er 
et tema, som NO er tvunget til at forholde sig til og indtænke i den fremtidige strategi og 
formidling. Her er zoologiske organisationer som DAZA og EAZA vigtige brikker. 
Skal man kunne forsvare at holde dyr i fangenskab, bliver emner som naturbevarelse, 
forskning og artsarbejdet, som vores hummerprojekt, vigtige emner i den fremtidige 
strategi. 
 
Bestyrelsen anerkender vigtigheden i, at man fremadrettet holder sig fuldt orienteret 
omkring temaet med dyrevelfærd- og etik i NO – og gerne bidrager til en hensigtsmæssig 
udvikling.  
 
KHL fortsatte præsentationen med oplæg til, at NO kan og bør involvere sig i 
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5. Eventuelt 


 
Formanden orienterede bestyrelsen om, at både Rikke Mølgaard og Rasmus Antofts’ 
udpegningsperioder til bestyrelserne i NO og NF udløber med årets udgang. Han kunne dog 
samtidig meddele, at begge er villige til at tage en ny periode for de næste fire år. Det er Aalborg 
Universitet, der udpeger til deres bestyrelsespost jf. vedtægterne. 
 
En enig bestyrelse godkendte udpegningerne for en ny 4-årig periode for både Rikke Mølgaard og 
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(Rasmus Antoft har umiddelbart efter bestyrelsesmødet meddelt, at Aalborg Universitet officielt har 
genudpeget ham for en ny 4-årig periode som bestyrelsesmedlem i NO og NF). 
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